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DEFINITIEF VERSLAG VERGADERING 13 FEBRUARI 2023 

(Vastgesteld op 1 maart 2023 na een schriftelijke ronde) 

 
Tijd:     14.00 -17.00 uur  
Locatie:    “oude zaal” financiën (Julio A. Abraham Boulevard 27) 
__________________________________________________________ 

Deelnemers  
 
Dhr. M. Stegers (vice-voorzitter) en mw. M Buys (secretaris) 
 
OLB: gedeputeerde H. Thielman 

Usibo: mw. M. Abrahams, dhr. N.Willem, dhr. C. Kwidama  

BFB: dhr. E. Carillo, dhr. P. Coolen, mw. A. Romeijnders 
 
KvK: dhr. J. Balentien, dhr. D. Aarts 

Adviseurs: dhr. B. van Oost (BFB), mw. B. van den Berg (OLB/SZW) 

Afwezig (met kennisgeving): Gezaghebber E. Rijna (voorzitter), gedeputeerde E. Tjin Asjoe 
(OLB), dhr. L. Berkenbosch (BFB), mw. V. de Windt (BFB), dhr. A. Vrolijk (Usibo), dhr. E. 
Brakke (adviseur namens SZW) 

__________________________________________________________  
 
1. Opening en huishoudelijke mededelingen 

De vice-voorzitter heet iedereen welkom. Hij meldt dat de gezaghebber later zal aanschuiven 
bij de vergadering. (Omdat de vergadering eerder afgelopen was, is dit niet meer gebeurd). 

De KvK deelt mee dat dhr. J. Balentien inmiddels voorzitter is van het bestuur (in plaats van 
tijdelijk voorzitter). 

 
2. Verslag vergadering 12 december 2022 
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Het verslag is schriftelijk vastgesteld. 

3. Bespreken actielijst vergadering 12 december 

De meeste acties zijn afgerond. BFB bevestigt dat de subsidie voor 2022 en 2023 zijn 
overgemaakt. Op verzoek van BFB is naar aanleiding van de actielijst het punt ‘Plenchi di 
trabou’ toegevoegd aan de agenda. 

 
4. Diverse terugkoppelingen 

a. Diner met minister Van Gennip SZW 19 december 
b. Gesprek staatssecretaris Van Rij Financiën 21 december (zie verslag) 
c. Gesprek College rechten voor de mens 
d. Gesprek afvaardiging Economische Zaken en Klimaat (zie verslag) 
e. Gesprek Rijksvertegenwoordiger 9 januari 
f. Gesprek Bankiersvereniging Bonaire 19 januari 
g. Gesprek Taskforce Bottlenecks CN 1 februari 
h. Gesprek DG Koninkrijkrelaties BZK 2 februari (zie verslag) 

 
Naar aanleiding van de terugkoppelingen vraagt dhr. P. Coolen naar de 
betrokkenheid van BZK bij de Centraal Dialoog. Het zou wenselijk zijn als er een 
vertegenwoordiger of toehoorder is van BZK bij de vergaderingen, net zoals SZW dat 
heeft.  
 
Iedereen is het hier mee eens. De vice-voorzitter stelt voor dat hij en de secretaris 
dit aan BZK zullen vragen. 
 
 
5. Routekaart: voorstel met concrete maatregelen om welvaart te verhogen 
 
De vice-voorzitter licht toe dat de routekaart voorbesproken is met alle deelnemers 
en dat de input verwerkt zal worden in een volgende versie. 
 
Dhr. P. Coolen geeft aan dat vanuit BFB een reactie is gegeven op de routekaart, 
maar dat het hierbij gaat over uitwerking van punten en dat BFB het eens is met de 
inzet. Van belang is dat duidelijker wordt beschreven welke punten van belang zijn 
voor korte en langere termijn en dat het geen ‘cherry-picking’ wordt van punten uit 
de routekaart. De ervaring met de gesprekken met de verschillende ministeries is 
dat iedereen wel erkend dat kosten verlaagd moeten worden, maar dat er niet 
voldoende structurele oplossingen gevonden zijn om dat te doen. Er worden 
voornamelijk ‘pleisters geplakt’. Verder moet het geen ‘WML-discussie’ worden, maar 
moet de discussie gaan over koopkrachtverbetering. 
 
Dhr. N. Willem geeft aan dat hij het eens is dat het een integraal pakket moet 
worden en geen verzameling losse maatregelen.  
Hij koppelt terug uit een gesprek dat Usibo met VWS heeft gehad. Daarin kwam naar 
voren dat Bonaire zelf te weinig initiatieven neemt en te veel een afwachtende 
houding naar Nederland heeft ingenomen. Bonaire maakt zelf te weinig beleid over 
hoe bepaalde zaken ingevuld kunnen worden. Nederland wil best financieel 
bijdragen, maar als Bonaire zelf niet aangeeft hoe het ingevuld zou moeten worden, 
dan is het risico dat Nederland het zelf gaat bedenken. Dit is precies waarom de CD 
het Akkoord heeft vastgesteld en dit nu verder uitwerkt in de Routekaart. Dit is dus 
heel hard nodig. Verder kreeg Usibo het signaal dat bij Kamerleden het beeld heerst 
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dat Bonaire wel tevreden is. Dat beeld is niet correct en zouden we moeten 
bijstellen, omdat onze boodschap dan kennelijk niet goed is aangekomen. 
 
Dhr. P. Coolen is het hier grotendeels mee eens. Daarom is het ook zo belangrijk dat 
BZK aan tafel zit bij de CD. Als men goed luistert en leest, dan kan het niet zo zijn 
dat men constateert dat Bonaire tevreden is. Het is aan ons om dat beeld te 
corrigeren. Net zoals het beeld dat werkgevers dwarsliggen bij de hoogte van het 
WML, want dat is ook niet correct. 
 
Dhr. H. Thielman erkent wat dhr. Willem aangeeft, dit geldt ook voor andere 
organisaties buiten het OLB: het OLB stuurt te weinig op beleid en dat leidt tot te 
weinig concrete resultaten. Het OLB moet meer regie nemen, maar hier is expertise 
nodig en op dit moment is de beperkte uitvoeringskracht een uitdaging. 
 
Dhr. N. Willem vraagt of het mogelijk is dat het OLB het Akkoord zou overnemen als 
beleid.  
 
Dhr. H. Thielman geeft aan dat hij verwacht dat de punten uit het Akkoord en de 
Routekaart breed gedragen punten zijn en dat daar in principe niemand tegen is. 
Dus dat het niet nodig is om te wachten tot na de verkiezingen om het nu vast te 
stellen.  
 
Dhr. P. Coolen beaamt dit, er zal hooguit in de uitwerking van punten discussie zijn 
over details. 
 
Dhr. N. Willem vraagt naar de status van het Bestuursakkoord tussen Rijk en OLB en 
hoe dit raakt aan deze Routekaart. 
 
Dhr. H. Thielman geeft aan dat op dit moment de prioriteiten zijn vastgesteld met 
BZK: vergunningen, toezicht en handhaving. Het Bestuursakkoord zal met het 
nieuwe college verder uitgewerkt worden. De Routekaart zou goede input zijn voor 
dit Bestuursakkoord. 
 
De vice-voorzitter geeft aan dat de Routekaart inderdaad bedoeld is als input voor 
het nieuwe BC en ook voor de nieuwe Eilandsraad. Er zullen nog wat aanpassingen 
gedaan worden in het document en hij stelt voor om dan in een apart overleg met 
een afvaardiging van elke organisatie het document nog een keer te bespreken en 
daarna in een schriftelijke ronde vast te stellen. 
 
 
6. Vaststelling Jaarverslag Centraal Dialoog 2022 
Het Jaarverslag 2022 wordt vastgesteld. 
 
 
7. Brief Staatssecretaris Financiën fiscale maatregelen 
 
De concept brief is enigszins aangepast op basis van de input van het OLB. Dhr. H. 
Thielman geeft een toelichting op de toevoegingen aan de brief. Bedoeling is om ook 
de aandachtspunten voor economische ontwikkeling in brede zin onder de aandacht 
te brengen van de Staatssecretaris. 
 
Dhr. N. Willem vraagt of aan de brief toegevoegd kan worden dat momenteel 
invoerrechten ook betaald moeten worden over de transportkosten en of dat 
gewijzigd kan worden. 
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Dhr. P. Coolen vraagt zich af of dat haalbaar is, omdat de transportkosten een dienst 
zijn die, net als andere diensten, belast worden. Wel zou mogelijk voorgesteld 
kunnen worden om tijdelijk, zo lang er geen deugdelijke haven is, de abb op 
transport op nul te stellen. 
 
Dhr. P. Coolen vraagt aan het OLB naar de recent aangekondigde maatregelen met 
het ‘prijzenmandje’. Hij vraagt zich af of dat gaat helpen. 
Dhr. H. Thielman geeft aan dat dit complex is, ook in de uitvoering en het toezicht. 
Maar dat het OLB wel mogelijkheden ziet om voor bepaalde basisproducten een 
maximale marge af te spreken met de supermarkten. Het kan beschouwd worden als 
een test om te kijken of dit inderdaad effectief is, naast andere maatregelen zoals 
het verlagen van de abb op meer basisproducten dan nu het geval is. 
 
 
De vice-voorzitter doet het voorstel om met het Ministerie van Financiën in gesprek 
te gaan over een pakket aan maatregelen om de koopkracht te versterken, 
bijvoorbeeld door de abb op sommige producten te verhogen en op een groter 
pakket aan basisproducten te verlagen. 
 
Mw. A. Romeijnders geeft aan dat het duidelijk moet worden uit de brief dat het een 
start is en niet dat als de maatregelen uit de brief worden overgenomen dat het dan 
‘klaar’ is. 
 
Afgesproken wordt dat de brief nog wat wordt aangepast op basis van de bespreking 
en nog een keer rondgestuurd wordt om schriftelijk vastgesteld te worden. 

 
8. Aanstelling vice-voorzitter en secretaris 
Dhr. P. Coolen deelt namens dhr. L. Berkenbosch mee dat de partijen akkoord zijn 
met verlenging van de aanstelling van de vice-voorzitter en de secretaris. Het is 
wenselijk dat de termijnen niet gelijk lopen vanwege continuïteit van de CD. 
 
De vice-voorzitter geeft aan dat dit besproken is met de secretaris en dat het 
voorstel is dat de termijn van de vice-voorzitter verlengd wordt met 2 jaar en de 
secretaris met 3 jaar. Het OLB zal dit via een opdrachtbrief afhandelen. 
 
Alle partijen stemmen hier mee in. 
 
9. Juridisch loket 
 
De vice-voorzitter geeft aan dat eind maart een delegatie vanuit J&V naar Bonaire 
komt voor het Juridisch Loket. Voorgesteld wordt om dat bezoek af te wachten. De 
hoop is dat het Juridisch Loket daarna snel concreter vorm zal krijgen. 
 
10. Onderzoeksbudget 
Het voorstel is om SZW te vragen om een onderzoeksbudget. Alle leden zijn akkoord 
met de brief. 
 
De vice-voorzitter voegt toe dat, na accordering van SZW op het voorstel, 
onderzoeksvoorstellen eerst aan de CD zullen worden voorgelegd. 
 

 
11. Verzoek SZW aanstelling bemiddelaar 
De vice-voorzitter vraagt de leden of zij personen kunnen aandragen, zodat de CD 
daarna kan bepalen of er een informele voordracht aan SZW gedaan kan worden. 



 5 

 
Er blijkt nog wat onduidelijkheid te zijn over het profiel van de bemiddelaar. De vice-
voorzitter zal dit navragen bij SZW. 
 
Als partijen namen weten, dan zullen ze dit aan de vice-voorzitter doorgeven die dit 
zal bespreken met de verschillende geledingen van de CD. 
 
 
12. Plenchi di trabou 
 
Plenchi di trabou heeft cijfers aangeleverd. Dhr. P. Coolen geeft aan dat hij blij is dat 
we cijfers hebben gekregen, maar dat deze cijfers bevestigen wat er al leeft bij de 
achterban van werkgevers. Namelijk dat het nut van Plenchi di trabou voor de 
werkgevers nog onvoldoende wordt gezien. De verwachting was dat Plenchi 
inzichtelijk zou maken hoe het aanbod en de vraag op de arbeidsmarkt er uitziet. 
Voor welke functies is er te weinig aanbod, et cetera? Dat beeld is in de cijfers niet 
terug te zien. Ook worden werkgevers niet actief benaderd om mensen te plaatsen. 
Er is geen actief contact tussen Plenchi en het bedrijfsleven. Het enige dat bedrijven 
nu doen is vacatures uitzetten bij Plenchi. 150 plaatsingen in twee jaar is ook niet 
erg indrukwekkend. 
 
Mw. Abrahams geeft aan dat ook de vakbonden geen contact hebben met Plenchi en 
dat de signalen vanuit werkzoekenden zijn dat het stroef verloopt. 
 
Partijen benadrukken dat het niet ontbreekt aan inzet of goede bedoelingen, maar 
dat de uitvoering nog niet is zoals we hadden verwacht. 
 
De vice-voorzitter stelt voor om een brief op te stellen aan Plenchi (en SZW/OLB) 
met een reactie op de cijfers en de verwachtingen vanuit de CD. Een concept van 
deze brief zal rondgestuurd worden. 
 
 
13. Rondvraag en sluiting 
 
De vice-voorzitter deelt namens SZW mee dat er binnenkort een uitnodiging komt 
van SZW om te overleggen over de TWV-procedure en mogelijkheden om hier meer 
risico-gestuurd mee om te gaan. 
 
De volgende vergadering is op 12 juni. 
 
 
Actielijst Vergadering 13 februari 2023 
 

Omschrijving Organisatie Status 
Opstellen opdrachtbrieven vice-voorzitter en secretaris  OLB Open 
BZK vragen om afvaardiging/toehoorder bij CD-
vergadering 

Secretaris en vice-
voorzitter 

Open 

Afvaardiging doorgeven voor bespreking Routekaart Allen Open 
Input Routekaart verwerken Secretaris en vice-

voorzitter 
Open 
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Brief Financiën aanpassen en rondsturen Secretaris en vice-
voorzitter 

Open 

Contact opnemen met SZW over bemiddelaar Vice-voorzitter Open 
Brief opstellen Plenchi di trabou Secretaris en vice-

voorzitter 
Open 

Bijeenkomst organiseren over TWV-procedures SZW Open 
 


